
I SZABOLCSI BENCE I 
Am avut de citeva ori prilejul de a mă fi 

întîlnit cu muzicologul Dr. S:oabolcsi Bence. 
Moartea sa înseamnă o grea pierdere pentru 
culturr-a muzicală ungară. Szabolcsi Bence a 
contribuit prin creaţiia sa la pregătirea de spe
dalitate a unor î ntregi generaţi i. Iiaită de ce 
consider deosebiit de important penWli mine 
faptul că am putut să-l ounosc încă din anul 
1 950, Ja Bucureşti ,  ou prilejul „Săptămînii mu
zicii româneşti" .  In aoel:e zile am ascultat cu 
mult i nteres expunerile sale despre aspectele 
vieţii muzicale din Ungari a, precum şi apre
cierile sale d eosebi�t de elogioase, exprimate 
con.IOis, olar şi obieotiv cu privire la creaţiile 
muzicale româneşti prezentate. 

Vorbind despre legătura folclo!l"1uJui ou mu
zica, SzabolOSIÎ Bence îşi exprima părerea că 
prin noua orientare în creaţie, a muzicii ro
mân�ti, s-a parruilt ipe un făgaiş bun. Cu acel 
prilej a vizitat şi Insbiitutul de Etnografie şi 
Folclor din BUJCureşti, unde a zăbovit înde
lung, maruifestind un viu interes penitru toată 
viaţa muzicală din ţara inoasbră. 

In 1 9 6 1 ,  Szabolcsi Bence a revenit în Buou
reşti , la cel de al doilea Concurs şi Festival 
IintemiaţiO'Illall. „George Enesou",  priJej de a 
reasoulta muzica lui Enesou, precum şi cele
lalite creaţii româneşti, cuprinse în programul 
FestivaluJ:Ui. 

- Muzica lui Enescu - mărturisea el -

mă pasionează. lndrăgesc mult creaţiile sale şi 
pot· afirma că ele ne oferă o veritabilă desfă
tare muzicală. 

Oedip de Enescu îl entuziasmase. L-am rugat 
să-şi expună în citeva cuvinte impresiile des
pre aJCeastă capodoperă a lui Enescu. 

- Am ascultat cu încîntare această operă, 
de la început pînă la capăt spunea 
Dr. Szabolcsi Bence. Trebuie să spun că am 
fost profund impresionat. Consider că este o 
creaţie grandioasă, cu însuşiri dramatice şi 
muzicale ce se întîlnesc rar în muzica contem
porană, şi care îl plasează într-o nouă lumină 
pe marele compozii'or român. Deosebit de cap
tivant este fel ul cum este abordată de Enescu 
tragedia clasică, precum şi modalitatea în care 
sînt accentuate motivele tragic umane, pen
tru ca în punctul culminant al operei să apară 
cu strălucire tot ce este grarndios şi înălţă
tor : imensit:atea suferinţelor şi pasiunilor uma
ne. Pentru mine spectacolul din Bucureşti ră
mîne de neuitat ; acest spectacol, prezentat la 
un înalt nivel artistic, a oglindit în acelaşi 
timp nivelul artei teatrale de operă din Ro
mânia. 

Nu mai e nevoie să subliniez că un aseme
nea triumf al artei enesciene bucură din ini
mă pe toţi discipolii muzicii lui Bela Bart6k. 

Memorabile au rămas legăturile de sinceră 

prietenie între aceste personalităţi ale muzi
cii române şi ungare. Ce populară este arta 
lui Enescu şi ce ecou puternic are în sufletul 
poporului. Am savurat spectacolul de mare 
succes al ansamblului ,,Ciocîrlia", în cadrul 
căruia Rapsodia lui Enescu, de cea mai mare 
popularitate, a fost transpusă şi în interpre
tarea coregrafică. 

Bart6k avea o deosebită consideraţie pentru 
Enescu şi îi purta sentimente de profundă 
simpatie.  L-am auzit pe Bart6k făcînd afirma
ţii în acest sens. ln 1 924, cînd Belri Bart6k a 
susţinut un recital cu compoziţiile sale la 
Bucureşti, Enescu i-a executat în mod impeca
bil, la prima vedere, Sonata nr. 2, extrem de 
dificilă. Această execuţie de bravură l-a uimit 
pe Bart6k, surprins nu numai de perfecta in-

terpretare, ci mai ales de înţelegerea profundă 

a conţinutului muzicii sale, a esenţei acesteia. 

Nu o dată Bart6k îşi reamintea mai tîrziu 

acest lucru. 

In toamna anului 1 964, l-am reîntilnLt pe 
Szabolcsi Benoe la Budapesta, în timpul des

făşurării „Săptămînilor muzicale". Asista îm
preună cu Zoltan Kodaly, la un concert diri

jat de Pablo Casals, în sala Teatrului „Erkel " .  
Apoi l-am văzut pentru ultima oară, cu ocazia 
unei călătorii la BUldapesta, pentru a lua parte 

la ConferinţJa inbernaţion0ilă Kodâly. In sala 
de festi.viităţi a Academiei, Dr. Szaboksi BeTllCe 
a susţinut o expunere despre Kodâly. Trebuie 

să spun că au fost momente impresionante. 
într-o scurtă cornrorbfa-e, după conferinţă, 

i--am cerut cî:teva lămuriri în legătură ou prie

tenia dinrtre Enescu şi Kodâly, informîndu-1 
că înrtir-una din conferinţele sale, ţinute în anul 
1 934 Ja Aa:-ad şi Timişoara, Kodâly Zolit.an fă
ouse aprecieri elogioase la adresa artistului 

român. 

Pot să afirm că în nenumărate ocazii Kodcily, 
în prezenţa mea, vorbea cu multă căldură şi 

recunoştinţă de Enescu. (Şi este ştiut că Ko
daly Zoltan nu-şi irosea laudele). După cite 

ştiu, ei s-au cunoscut la Paris. Conferinţa des

pre care mi-aţi vorbit trebuie neapărat să fie 

dată publicităţii. Popularizarea înaltei stime, 
a profundei recunoştinţe şi a afecţiunii reciproce 

dintre marii noştri compozitori, este de mare 
însemnătate. Enescu este un muzician univer
sal, el trebuie să fie neapărat cunoscut şi de 

păturile largi ale poporului. Relaţiile de prie
tenie dintre Enescu, Bart6k, Kodaly trebuie să 

servească drept pildă tuturor acelor care văd 
în înfrăţirea dintre popoare, calea spre un. vi
itor frumos al omenirii. 

LAJOS PINTER 
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